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INTRODUKSJON
La Humla Suse er en organisasjon som jobber for forbedrede livsbetingelser for humler og andre ville bier i 
Norge. Vi er aktive i prosjekt som strekker seg fra konkret skjøtsel til formidling og politisk engasjement for 

artsmangfoldet blant blomster og bier i Norge. Vi har i år vært aktiv i en rekke prosjekt som har vært mer og 
mindre påvirket av pandemisituasjonen. Midler til drift har også i år vært prosjektbasert. Det betyr at vi søker 
prosjekt og får tilslag eller avslag på disse søknadene, organisasjonen har lite frie midler og er avhengig av at 
aktiviteten vår er finansiert eksternt. Vi har som ønske å oppnå en fast grunnstøtte som gjør oss i stand til å 

arbeide friere innenfor vedtektene, og ha større forutsigbarhet i driften av organisasjonen.

De viktigste prosjektene i år har vært Nordensamarbeidet med webinaret «Promoting Pollinators» ledet av 
Eirin Bruholt, «Kantsone Prosjektet i Buskerud» (2018-2020), «Humlevandringer», «Humlehovdstad», «Unge 

Humleforskere» og flere kartleggingsprosjekter. Prosjektene har fått meget gode tilbakemeldinger fra 
deltagere og vi kan også si oss svært fornøyd med mediedekningen vi har fått på flere av disse prosjektene. I 

2020 har vi tegnet avtaler med Joh. Johannson Kaffebrenneri og Lerum for samarbeid om humlevennlige tiltak 
og formidling knyttet til bedriftenes virksomhet.

Roald Bengtson har i tillegg til å være en uerstattelig fagressurs i «Kantsoneprosjektet i Buskerud» gjennomført 
registrering av sårbare humler på Artsobservasjoner og startet arbeidet med brosjyren om blomsterfluer på 

oppdrag av Statsforvalteren Oslo og Viken. 

Pandemien har gitt oss utfordringer med videreføring av samarbeidsprosjekt som involverer reising og 
samlinger, samtidig har vi hatt en bratt og konstruktiv læringskurve på bruken av digitale medier. I 
søknader for 2021 har vi tatt med potensielle restriksjoner i prosessen og vi vil dermed være godt 

forberedt om lignende tiltak også vil påvirke det kommende humleåret.

       

Vi har i 2020 levert høringsinnspill t il t iltaksplanen for statlig sektor for pollinerende insekter og til E18 
veiprosjektet som kan berøre viktige habitat. Vi ønsker også å fortsette vårt engasjement innenfor Grønn 

Byggallianse, hvor vi har deltatt på frokostmøte og workshop i året som var. 

La Humla Suse har vært aktive på sine plattformer på sosiale medier og har også bidratt med artikler til ulike 
magasin. Vi har produsert tekster til blogginnlegg, laget instruksjonsvideoer, læringsmateriell og diverse 

trykksaker. Det er viktig for oss å følge opp medlemsmassen på de ulike plattformene våre, og vi ser med stor 
glede på det økende engasjementet og kunnskapsgrunnlaget, spesielt når det kommer til konkrete tiltak for 

tilretteleggelse og beplantning.

For 2021 avventer vi som sagt svar på søknader, «Kantsoneprosjektet i Buskerud» er så godt som avsluttet, her 
gjenstår bare gjennomføring av Markdagen. Nordensamarbeidet lever i beste velgående og vil fortsette og vi 

søker også forlengelse av «Unge Humleforskere» og vil mest sannsynlig kunne gjennomføre et stort antall 
humlevandringer i hele landet det kommende året, så vel som i Botanisk Hage i Oslo. Vi har endel nye søknader i 
systemet med nye og gamle samarbeidspartnere som vi er utrolig spent på utfallet av. Vi håper å kunne komme 

med gode nyheter til medlemmene av La Humla Suse i løpet av tidlig vårmåneder om dette.
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St yret  f rem  t i l  apr i l  2020

Styreleder: Toril Mentzoni

Styremedlemmer: Hilde Helene Rustad, Monica Marcella, Marlene Palm og Bendik Ferkingstad.

St yret  f ra apr i l  2020

Styreleder: Monica Marcella

Styremedlemmer: Hilde Helene Rustad, Marlene Palm, Bendik Ferkingstad, Brage Størkersen, 
Mari Steinert og Mikaela Olsen.

Valgkom it e 2020/2021

Ingvild Fonn Asmervik og Aksel Johan Fosse

Styremedlemmer på valg ved årsmøte 2021: Marlene Palm og Bendik Ferkingstad.

St yrem øt er  og årsm øt e i 2020

LHS sitt styre hadde åtte styremøter i 2020, og behandlet 54 saker.

Årsmøtet ble avholdt digitalt 23. april 2020 grunnet utbruddet av Covid-19. Sakslisten ble 
begrenset noe som følge av digitaliseringen.

Adm inist rasjon

Styre- og prosjektleder, Toril Mentzoni. 100 % stilling: 1.januar ? 14.april.

Styre- og prosjektleder, Monica Marcella. 50 % stilling: 24.april ? 31.desember.

Daglig leder, Frauke Heivand. 60 % stilling: ? 1.januar ? 11.februar.100 % stilling: 12.februar ? 
31.desember.

Kommunikasjons- og prosjektrådgiver, Eirin Bruholt. 50 % stilling:1. juni?30.september. 80% 
stilling: 1.oktober -31.desember.

Nettbutikkansvarlig: Kidist Berie (jobber på timer etter behov)

Takk  t i l  avgåt t  st yreleder , Tor i l  Ment zoni

Stor takk til avgått styreleder, Toril Mentzoni, for en fantastisk innsats gjennom mange år. Det var 
hennes visjon som i sin tid gjorde opprettelsen av La Humla Suse mulig. Toril var med og grunnla 
organisasjonen i 2013, og har sittet som styreleder frem til sin avgang i april 2020. Hennes 
engasjement har bidratt til å gjøre La Humla Suse til den viktige og livskraftige organisasjonen 
den er i dag. Hennes innsats har vært av stor betydning for humler i både Norge og Norden. Toril 
ble gjort til æresmedlem i La Humla Suse av årsmøtet 2020.

STYRET OG DRIFT



MEDLEMMER
Medlemsmassen til La Humla Suse holdt seg stabil i 2020, og det var verken noen stor oppgang eller 

nedgang å spore fra rekordåret 2019. Målrettet rekrutteringsinnsats året før ga LHS en økning i 

medlemsmassen på hele 87 %, og totalt 728 medlemmer. I 2020 landet vi på et tilsvarende tall, med 721 

medlemmer.

Medlemskapene var fordelt utover følgende medlemstyper: 576 Medlemskap Voksen, 71 Medlemskap 

Student, 50 Medlemskap Barn, 5 Medlemskap Bedrift og 19 Medlemskap Verden. 

Ettersom mange av medlemmene i 2019 hadde meldt seg inn til rabatert pris, falt en del ifra når 

medlemskontingenten økte påfølgende år. Enkelte melde seg også ut grunnet utfordringene utbruddet 

av Covid-19 medførte for privatøkonomien. Å holde medlemsmassen stabil krevde derfor en del innsats. 

I motsetning til året før hadde vi ikke økonomiske midler å bruke på en større rekrutteringskampanje, 

noe som krevde mer kreativitet innenfor et begrenset økonomisk handlingsrom. Vi satte ned prisen på 

medlemskap Voksen 200 kr i perioden 15.mars til 15.juli. Med utgangspunkt i eksisterende varelager 

kjørte vi også vervepremier til de som vervet alt ifra 1 til 5 nye medlemmer. Fra 1. oktober og frem mot 

årsskifte gjorde vi slik at de som meldte seg inn fikk medlemskap for både 2020 og 2021 i ett, dette for å 

gi folk en ekstra motivasjon til å betale medlemskapet seint på året. 47 betalte medlemskontingenten i 

denne perioden. I november ble det sendt ut håndskrevede postkort til medlemmer som hadde betalt 

medlemskap i 2019, men ikke så langt i 2020, med oppfordring til å fortsette medlemskapet. 

Utover dette har rekruttering for det meste skjedd via sosiale medier, hvor vi har en aktiv Facebook-side 

og Instagram-profil som oppdateres jevnlig og der folk kan kommunisere med oss. 

Medlemspleie er også viktig og det er kvartalsvis sendt ut nyhetsbrev med oppdateringer fra 

organisasjonen og informasjon om humler. I tillegg sendte vi ut en julehilsen til både nye og trofaste 

medlemmer med pakkelapper og julekort med humlemotiv. 

HENVENDELSER
La Humla Suse tar sikte på å være en aktør som gir god og faglig veiledning i humlerelaterte spørsmål. 

Igjennom et år mottar vi en rekke henvendelser fra folk som har spørsmål eller tilbakemeldinger. 

Kontaktflatene er i hovedsak Facebook, Instagram, kontaktskjemaet vårt på nettsiden og e-post. Vi 

setter stor pris på denne typen henvendelser. De som tar kontakt ønsker gjerne veiledning til hvordan 

de kan legge til rette for humler på eget uteområde, eller de sender oss bilder der vi hjelper til med 

artsbestemmelse så langt som mulig. 



MEDIER OG PUBLISITET 
La Humla Suse har fått mye mediedekning i 2020, og vi har vært til stede i radio, tv, aviser og 

magasiner. Som organisasjon jobber vi stadig med å fremme humlerelaterte spørsmål, i 

t illegg til å belyse arbeidet vi gjør tilknyttet prosjekter og formidlingsarbeid. Følgende saker 

har blitt publisert:

- Kulturlandskapet. NRK programmet Natur i endring. Ep. 4. 

- Unge Humleforskere. Artikkel i Nysgjerrigper.

- Det summer i jungelen. Forskning.no

- La humla suse på Nordberg skole. Oslo Kommunes hjemmeside.

- Vi heier på bienes statsråd Bollestad! Kronikk i Nationen.

- Et fruktbart samspill ? humla og deg. Artikkel i Hytte og fritid.

- Bollestad, humlene og den store sammenhengen. Artikkel i Vårt Land.

- Den viktige humla. Artikkel i Din Økonomi.

- Grunnleggeren til La Humla Suse snakker om humler i Drivkraft ? NRK Radio

- Livet i naturen ? Store humler. Intervju med styreleder i La Humla Suse. Holm ? NRK 

Radio

- Slik lokker du humlene til hagen din. Artikkel i OAvis.

- Slik bygger du humlekasse. Artikkel på Kiwi.no.

- Delta i vårens vakreste eventyr ? hjemmefra. Bloggpost hos Grønn Byggallianse.

- Ekte humlekjærlighet. Artikkel i Verktøykassa.

- La humla suse. Artikkel i prospektet til Løren Botaniske (OBOS). 

Utover dette så fikk La Humla Suse plass på reklamefrie dager i påsken og pinsen med en 

promoteringsfilm som Svalheim Media har laget for oss. Vi har også hatt et en 

annonsebanner for Kantsoneprosjektet på Nationen sin nettside i hele uke 14. LHS har også 

signert kontrakt med TV2 Skole slik at de kan bruke tegnefilmen vår Humleåret på deres 

undervisningskanal.

Dette året lanserte vi også en Humleblogg som er tilgjengelig fra lahumlasuse.no. Bloggen er 

en plattform hvor LHS fritt kan publisere artikler og annet innhold vi ønsker å dele med andre 

humleentusiaster. Vi har også opprettet en (ny) Youtube-konto hvor alt av filmer vi produserer 

vil bli lansert fremover

Følgere på facebook:

16 200

Følgere på instagram: 

3 340

2020 ble også et år hvor vi hadde økt synlighet på sosiale 

medier. Vi har hatt jevn aktivitet på begge plattformene 

gjennom hele året.  Vi nådde i tillegg målsetningen om 16 000 

følgere på Facebook, og 3 000 følgere på Instagram.  Følgerne 

våre har også vært engasjert og gitt generelt mye respons. Et 

Instagram-innlegg fikk så mye som 1235 liker-klikk.  
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REGNSKAP
Akt ivit et sregnskap 2020 



La Humla Suse har dette året hatt flere finansieringskilder. Vi har mottatt økonomisk støtte fra følgende aktører: 

FINANSIERINGSKILDER
- Sparebankstiftelsen DNB

- Nordisk Ministerråd

- Landbruksdirektoratet

- Miljødirektoratet

- Naturfagsenteret

- Fylkesmannen i Oslo og Viken

- Fylkesmannen i Agder

- Fylkesmannen i Innlandet

- Bymiljøetaten i Oslo

- Oslo kommune

- Bydel Gamle Oslo, Grünerløkka, Nordre 

Aker og St Hanshaugen

- Områdeløft Tøyen («Tøyenløftet»)

- Bess Jahres Stiftelse

- Statskogmillionen

La Humla Suse søkte Klima- og miljødepartementet om nasjonal grunnstøtte til organisasjoner, men fikk 

dessverre avslag da vi ikke oppfyller medlemskravet på 5 000. LHS har også søkt om grunnstøtte fra Mat- og 

landbruksdepartementet, men fikk beskjed om at den tilgjengelige økonomiske rammen for denne 

tilskuddsposten i 2021 ikke tillot at det ble gjort større endringer i Regjeringens innstilling til Stortinget. LHS som 

ny søker ble derfor ikke tatt inn blant organisasjonen som omfattes av støtteordningen. 

FRIE MIDLER

La Humla Suse har stadig en utfordring med å sikre nok frie midler til daglig drift av organisasjonen. Selv om vi får 

inn en god del bevilgninger fra offentlige- og private støtteordninger så kommer disse med klare føringer til bruk 

på ulike prosjekter. Disse midlene kan derfor i liten grad benyttes til å dekke faste utgifter som kontorleie, 

regnskap, revisjon, diverse programvarer, medlemssystem og lønn til daglig leder i administrativ stilling. La Humla 

Suse er av den grunn avhengig av å få inn frie midler til å dekke disse kostnadene. Lavt tilsig av frie midler gir oss 

lite rom for uforutsette utgifter, samtidig som det begrenser aktivitetene våre til det som passer innfor rammene 

av ulike støtteordninger.

La Humla Suse jobber stadig med å sikre at den økonomiske bæreevnen i organisasjonen har et langsiktig 

perspektiv. En viktig kilde til frie melder er medlemskontingenten. For å øke tilstrømningen av frie midler har det 

også blitt opprettet en fastgiverordning gjennom nettsiden lahumlasuse.no. Om ønskelig kan det også gis 

enkeltdonasjoner. I tillegg har La Humla Suse har blitt registrert oss som mottaker av innsamlingsaksjoner på 

Facebook. Her kan privatpersoner starte innsamlinger hvor inntekten går til LHS. Det har også blitt opprettet en 

donasjonsknapp på vår Instagram. Fremover håper vi også at ulike typer næringslivssamarbeid vil være en kilde til 

frie midler.  

DRIFT AV NETTBUTIKKEN

La Humla Suse drifter en liten nettbutikk gjennom nettsidene våre. Formålet er å en plattform som vi kan 

distribuere humlekasser, blomstereng-frø og informasjonsbøker om humler fra. I 2020 tok vi inn følgende nye 

salgsvarer: Den Ville Hagen og humlemagneter. Bestselgerne fra 2020 var 1) Fettvatt ? bolmateriale til 

humlekasse, 2) Norsk blomsterengfrø fra Nibio Landvik og 3) Humlekassen Humlebo. 

Nettbutikkansvarlig, Kidist Berie, er ansvarlig for mottak av ordre, pakking, utsending og kundeoppfølging. 

 



MIDTSIDEHUMLA
-  JORDHUMLEHUMLE PÅ HUNDEKJEKS
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I La Humla Suse sitt strategidokument for 2020 ? 2024 er et av delmålene at organisasjonen skal 

sikre et solid og variert inntektsgrunnlag, og at det derfor skal inngås flere bedriftssamarbeid 

som gir frie driftsmidler. La Humla Suse har følgelig hatt en relativt stor satsning inn mot 

næringslivet. 

NÆRINGSLIVSAMARBEID

Det ble i 2020 skrevet oppdrags- og samarbeidsavtaler med følgende aktører Lerum, Joh 

Johannson Kaffe AS og Ski Storsenter. I tillegg ble det startet en dialog om samarbeid med 

Plantasjen, OBOS, USBL Boligbyggelag og Rethink/Vestre som vi håper vil konkretisere seg 

ytterligere i 2021. 

Utover dette har vi påtatt oss konsultasjonsoppdrag for veiledning tilknyttet humlevennlig 

uteområder for Nordbugård/NORDBU-BÆR og Gjesdal kommune (som har fått egen 

Humleplan). 

Bilder fra Joh Johannson Kaffebrenneri AS

Bilder fra Kiwi Lerberg



La Humla Suse er opptatt av å bygge nettverk og involvere samarbeidspartnere i prosjekter der det er 

naturlig. Dette er ikke minst fordi vi ønsker å spre vår erfaring og kompetanse med henblikk på humler til 

nettverket vårt, men også fordi andre sitter på kompetanse som vi mangler eller har mindre av.    

NORSKE SAMARBEIDSPARTNERE 

NORDISKE SAMARBEIDSPARTNERE

Danm ark

Vilde Bier i Danmark

Sver ige

Pollinera Sverige

Finland

Häme University of Applied Sciences - Hämeen Ammattikorkeakoulu (HAMK)

Est land

The Agricultural Research Center -Põllumajandusuuringute Keskus(PMK)

Norsk Institutt for Bioøkonomi (Nibio)

Norsk Institutt for Naturforskning (NINA)

Holt læringstun

Anno Museum

Naturvernforbundet

Norsk Botanisk Forening

Svalheim Media

Trigger Oslo

Grønn Byggallianse

Naturhistorisk Museum

Norges Bondelag

Frivillighet Norge (LHS har fått medlemskap i 2020)

SAMARBEIDSPARTNERE
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#KANTSONEPROSJEKTET I BUSKERUD

Året 2020 har vært siste i et treårig pilot-prosjekt. Kantsoneprosjektet har bidratt til 

bevisstgjøring rundt betydningen av pollinerende insekter i landbruket, samt potensialet som 

finnes i gjengrodde kantsoner og på ruderatmark/skrotemark. Målet med prosjektet er å 

finne enkle og effektive metoder som bønder kan ta i bruk for å skape grønne og 

blomstrende korridorer i landskapet til nytte for bier (inklusive humler) og andre pollinerende 

insekter.

Totalt oppimot 50 dekar fordelt på 22 arealer er blitt restaurert/skjøttet. Arealene har fått økt 

blomstring gjennom en lengre sesong med flere plantearter og planteindivider, og seljetrær 

er fristilte for å gi mye og god næring til humlene tidlig i sesongen. Hver bonde har hatt tett 

oppfølging av skjøtselsveileder og egen skjøtselsplan. Flere av de involverte bøndene har nå 

satt i gang eller har planer om å forsøke metoden på nye areal. Noen av bøndene og/eller 

nære familiemedlemmer har utviklet en større interesse for humler og insekter generelt, men 

de fleste sier at kunnskap om skjøtsel har vært det viktigste i prosjektet. 

I tillegg til skjøtsel har det blitt gjennomført botaniske og entomologiske kartlegginger på de 

12 gårdene. Det er primært planter og insekter i kantsonene på de ulike gårdene som har blitt 

kartlagt. Ann Norderhaug har stått for det meste av de botaniske registreringene, og Roald 

Bengtson har primært tatt seg av registreringene av pollinerende insekter. Storparten av 

funnene er registrert i Artskart hos Artsdatabanken. 

Formidling av erfaringer og resultater har stått sentralt i dette avsluttende året. Der er blitt 

utarbeidet en kartleggingsrapport, et lettlest oppsummeringsdokument med mange fine 

illustrasjoner, samt en visuell og oppsummerende filmsnutt. Prosjektet fikk også 

oppmerksomhet i NRK-reportasjen «Natur i endring». Lysten og viljen til å videreformidle 

erfaringer fra prosjektet er stor hos bøndene, landbrukskontorene og La Humla Suse. Nå ser 

vi frem til Markdag/fagdag i 2021 for å spre informasjon om prosjektet ytterligere. Dette ble 

utsatt grunnet utbruddet av Covid-19. 

PROSJEKTER

INFORMASJONSBOKS

Prosjektleder: Toril Mentzoni (tom. april) og Monica Marcella 
(fom. april).

Finansieringskilde: Landbruksdirektoratet og Fylkesmannen 
Oslo og Viken (Miljødirektoratet).



#UNGE HUMLEFORSKERE 

INFORMASJONSBOKS

Prosjektleder: Monica Marcella 

Lokale prosjektledere Jurgen Wegter og Erik 
Wegge Bergvik

Finansieringskilde: Sparebankstiftelsen DNB.

Prosjektet Unge Humleforskere har hatt som hovedmålsetning å utdanne nettopp unge humleforskere. 
Gjennom å arbeide med humler i dette prosjektet, har elevene lært seg grunnleggende prinsipper ved 
forskning, utviklet nærhet og forståelse av samspillet i naturen, og hatt meningsfull undervisning utenfor 
klasserommet. Elevene har få innblikk i samtidsutfordringer som artstap og klimaendringer, men innenfor 
en konstruktiv ramme som har gitt dem følelse av handlekraft og medvirkning. 

Det var to skoler som tok del i prosjektet - Luhr skole i Lørenskog og Vanvikan skole i Fosen. Den 
opprinnelige planen var at ytterligere tre skoler skulle delta (fra Tromsø, Sunnhordland og Kristiansand), 
men grunnet utfordringer knyttet til nedstengning av skoler, digitalisering av undervisning og restriksjoner, 
hadde ikke disse skolene mulighet til å prioritere deltagelse i 2020.   

De lokale prosjektlederne, som stod ansvarlig for oppfølgingen av elevene, laget i starten noen digitale 
undervisningsopplegg. I juni fikk imidlertid begge prosjektlederne besøkt klassene sine og hatt undervisning 
og humlevandring lokalt. Nysgjerriper-magasinet fra Forskningsrådet kom på besøk og laget reportasje om 
de unge forskerne på Luhr. Da skolen startet i august var klassene klare for registreringer til Artsdatabanken 
og har æren for at det er kommet nye prikker på Artskart. 

Klassen på Luhr skole holdt også foredrag med bilder for de andre elevene på trinnet og laget flotte 
illustrasjoner av ulike arter. 

For å nå enda bredere ut, enn til enkelte utvalgte klasser, har vi laget en digital læringsressurs som er gjort 
tilgjengelig for allmenheten. Dette materiellet er tilrettelagt for frivillige organisasjoner, skoleklasser og barn 
med en generell insektsinteresse som vil bidra til folkeforskning på humler. Ved hjelp av denne 
læringsressursen vil flere kunne ta del i artsregistreringen av humler.  
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#NORDISK SAMARBEID 

INFORMASJONSBOKS

Prosjektleder: Toril Mentzoni (tom. april) og 
Eirin Bruholt (fom. juni)

Finansieringskilde: Nordisk Ministerråd

«Nordisk prosjekt på kantsoner og grønne korridorer i jordbrukslandskap» jobber for økt samarbeidet 
mellom Nordisk-baltiske land. Prosjektet tar sikte på å etablere et kunnskapsnettverk hvor representanter 
fra de ulike samarbeidslandene deler erfaringer og kunnskap knyttet til t ilrettelegging for pollinatorer i 
landbruket. Landene som inngår i samarbeidet er Norge, Sverige, Danmark, Finland og Estland. Flere av 
disse samarbeidslandene har i dag, eller i gang med å utvikle, egne nasjonale pollinatorstrategier.

Hovedkontaktflatene mellom de ulike samarbeidslandene er tenkt å være seminarer og workshops som 
arrangeres i et av samarbeidslandene. Rollen som vertsland går på rundgang. Grunnet årets 
omstendigheter ble seminaret omgjort til et digitalt webinar, og workshoppen ble erstattet av en 
informasjonsfilm og en brosjyre. Webinaret Promoting Pollinators ble en stor suksess. Nærmere 300 deltok 
og deltakerne kom fra universiteter, ideelle organisasjoner, forsknings institutter, landbruket, forvaltningen, 
politiske partier og mye annet. Dyktige foredragsholdere delte erfaringer fra sitt arbeid med pollinerende 
insekter, og andre ga statusrapport for hvordan det stod til med humlebestanden i sine respektive land. 
Webinaret ble i etterkant tilgjengeliggjort på vår YouTube, og over 100 personer har nå sett opptaket. 

Svalheim Media produserte to filmer i forbindelse med prosjektet; en lengre informasjonsvideo som tar for 
seg hvilke utfordringer humler og andre ville pollinatorer står ovenfor i dag, og hvordan det er mulig å 
tilrettelegge, og en kortere filmsnutt som er tilpasset sosiale medieplattformer. Brosjyren som ble laget tar 
for seg mye av den samme informasjonen som blir presentert i filmene, og har fått tittelen Promoting 
Pollinators in Agriculture. Brosjyren er gjort tilgjengelig på vår nettside og sendt ut i relevante nettverk. 

#OSLO SOM NORGES HUMLEHOVEDSTAD
La Humla Suse ønsket med dette prosjektet å gjøre Oslo til Norges Humlehovedstad - en by hvor både 
mennesker og ville pollinatorer trives. En av hovedutfordningene for naturen i Oslo er utbygging. Økt 
fortetting har ført til at mange av byens grønne lunger har forsvunnet. Dette byr på problemer for humla, og 
andre pollinerende insekter. Gjennom prosjektet ønsket vi å skape økt bevissthet rundt dette blant byens 
innbyggere, samt å gi dem hjelpemidler de selv kunne bruke for å iverksette enkle grep på egen 
balkong/hage. Målet var at personers enkeltbidrag kunne inngå i en grønn korridor hvor humlene får tilgang 
til mat og bolplasser. Det er mye uforløst potensial rundt om på balkonger og små hageflekker, og ikke 
minst i de større grønne arealene som Oslo kommune ivaretar og skjøter. 

Vi besluttet å arrangere Humledager i utvalgte bydeler som en arena for å spre informasjon og 
humlevennlige goodiebags. De besøkende fikk informasjon om hva de kan gjøre for å bedre vilkårene for 
pollinerende insekter på egne uteområder og de mottok frø. 

INFORMASJONSBOKS

Prosjektleder: Jonas Elnes 

Finansieringskilder: Oslo kommune gjennom tilskudd til 
Urbant landbruk, Bess Jahres Stiftelse, og bydelene Gamle 
Oslo, Nordre Aker, St Hanshaugen og Grünerløkka.

Fot o: Geir  Dok k en



#HUMLEGATA

INFORMASJONSBOKS

Prosjektleder: Jonas Elnes 

Finansieringskilder: Bydel Gamle Oslo og Bess 
Jahres Stiftelse.

På Tøyen i Oslo finner man Humlegata. Humlegata er ment å være en sosial møteplass der

folk kan sette seg ned og nyte summingen fra humlene, duften fra blomstene, bli kjent med en nabo, eller 
vanne og luke i blomsterbedet. Blomsterkassene fungerer som et utstillingsvindu som viser hvilke planter 
folk kan plante hjemme hos seg selv for å hjelpe humler og andre pollinerende insekter. Prosjektet har 
følgende målsetning 1) Undervise om humler og blomster, og gi veiledning i hvordan hjelpe humler og 
andre pollinerende insekter fra balkongen. 2) Skape trivsel og engasjement for beboere på Tøyen, samt 
forbipasserende, og 3) Inkludere ungdommer og barn fra Tøyen i arbeid og vedlikehold av humlegata.

Oppstarten av Humlegata i 2020 var som resten av landet preget av covid-19 situasjonen. Vi fikk likevel til et 
samarbeid med Ungdomsverkstedet på Tøyen, som hjalp oss i en periode på to uker i månedsskifte 
april/mai. Sammen med Ungdomsverkstedet ble Humlegata ryddet, blomsterkassene ble vasket og malt, og 
det ble plantet ut vår- og sommerplanter. Resultatet ble en blomstrende gate med masse ulike typer 
blomster i humlevennlige farger og med egenskaper som humlene dro nytte av i form av å kunne hente 
næring. Alle blomstene som ble plantet er å finne i Blomstermeny.no. 

For å pynte litt ekstra i Humlegata fikk vi i år satt ut en humleskulptur i tre av kunstneren David Stenmark. 
Arbeidene hans er fargerikt og lekene, og han sier selv at det gjenspeiler hans forakt for det grå og kjedelige. 
Vi synes dette passet godt inn i Humlegata, hvor målet er å skape farger og liv med blomster og kunst.

#HUMLEVANDRINGER
Tross sosial nedstengning så lykkes vi i år med å arrangere flere humlevandringer enn noen gang. Dette 
skyltes en storstilt satsning på humlevandringer for barn over store deler av landet, i t illegg til de vi har 
tradisjon for å arrangere hver tirsdag gjennom mai, juni og august i Botanisk hage på Tøyen. 

Humlevandringene ble tilpasset alderen til deltagerne , men har likevel en del fellestrekk. På vandringene er 
det først en liten teoridel med informasjon om humler, utfordringer humler står ovenfor, tiltak fremmøtte 
selv kan gjøre for å hjelpe humla i sitt nærmiljø og artsidentifikasjon. Hoveddelen av vandringene er av en 
praktisk art og deltakerne sendes ut på humlejakt. Deltakerne får selv fange humler i insekthåv, studere 
humla og med hjelp fra instruktør identifisere hvilken art det er. Gjennom humlevandringene gir vi de 
fremmøtte nyttig kunnskap om ville pollinerende insekter. Vi har stor tro på at kunnskap igjen skaper 
engasjement. 

INFORMASJONSBOKS

Prosjektledere: Monica Marcella og Eirin Bruholt 

Finansieringskilder: Sparebankstiftelsen DNB og 
Bymiljøetaten i Oslo 



#ØVRIGE PROSJEKTER

KARTLEGGING
Kartlegging av arter er viktig for å vite hvor de holder til og hvordan det står til med lokalitetene deres, og 
dette er noe som ikke minst forvaltningen må basere seg på. I 2020 hadde La Humla Suse flere 
kartleggingsprosjekter, og disse ble i all hovedsak utført av Roald Bengtson. Roald hadde i 2020 en rekke 
kartleggingsturer; noen i tilknytning til betalte prosjekter (flere i regi av LHS) og andre frivillig (hobby). Et 
stort antall arter har blitt kartlagt; og ikke bare humlearter, men også andre insekter og organismer fra 
plante- og dyreriket. Vi kan ikke nevne alt her, men ønsker å trekke frem noen spesielt interessante funn av 
humler, solitære bier og geithams (Nord-Europas største stikkeveps).

Kløverhumle (rødlistet som sterkt truet, EN): En rekke funn i Gardermoen-traktene, på dels kjente og dels 
nye lokaliteter for arten der.

Slåttehumle (sårbar): Flere funn i Oppland, og arten var tidligere ikke påvist i det gamle fylket. Ny for 
kommunene Gran og Lillehammer, og funn sammen med Christian Steel i den sistnevnte kommunen er 
rundt 8 mil lenger nord enn tidligere funn av arten i Norge. Også ny for Lunner kommune, som nå tilhører 
Viken. Noen funn også i Gardermoen-traktene, på dels kjente og dels nye lokaliteter for arten der. Videre en 
hann på honningurt i t idligere Trøgstad kommune som nå er en del av den nye storkommunen Indre 
Østfold i Viken fylke (sammen med Ingvild Fonn Asmervik).

Lundgjøkhumle (sårbar): Ny for fire kommuner ? Stange i Hedmark, Kviteseid i Telemark (med Henninge 
Torp Bie og André Alexander Navarro), Fyresdal i Telemark (med Inge Selås) og Indre Østfold (med Ingvild 
Fonn Asmervik, både i Trøgstad og Spydeberg). En hann så sent som 12. oktober på samme sted i Trøgstad 
igjen, og ny sent-rekord for arten på vingene i Norge. Arten var dessuten ikke funnet på honningurt i Norge 
før. I tillegg fant Anna Arneberg humlen ny for Modum kommune i Kantsoneprosjektet i Buskerud.

 

Videre noen få viktige funn av barskoghumle: ny for Gran kommune, samt andre funn i Nannestad 
kommune (med Kåre Homble) og i Lillehammer kommune (med Christian Steel). Taigahumle (med Inge 
Selås) og kragejordhumle nye for Gjerstad kommune i Aust-Agder. Disse tre artene er ikke rødlistet.

Rødknappsandbie (kritisk truet): Ny for Gjerstad kommune i Aust-Agder.

Ildsandbie (sårbar): Ny for Midt-Telemark kommune.

Geithams (nær truet): Tredje funn i Midt-Telemark kommune, samt ny for Siljan kommune i Telemark (det 
sistnevnte med Karin Westrum).

# Den Naturlige Skolesekken

# Leting etter rødknappsandbie i Aust-Agder

# Kartlegging av rødlistede insekter i Oslo og Viken 2020

# Kartlegging av rødlistede insekter i Innlandet 2020

# Blomsterflue Brosjyre



KURS/FOREDRAG
Grunnet utbruddet av Covid-19 ble ikke 2020 det store året for kurs og foredrag. Noe 

aktivitet har vi likevel hatt innenfor rammene av strenge smitteverntiltak. Vi har blant 

annet besøkt et par skoler, hagelag og våtmarksentre, hvor vi har holdt foredrag og 

humlekassekurs. 

ANNEN AKTIVITET
- Møte med Landskapsarkitekter forening i januar. Til stede fra LHS Toril 

Mentzoni og Eirin Bruholt.

- Møte med Norsk Gartnerforbund i januar. Til stede fra LHS Toril Mentzoni og 

Eirin Bruholt.

- Instruktør- og frivilligmøte for LHS i februar.  Møtet hadde som mål å koble 

prosjekt og frivillige. Det var godt oppmøte. 

- Møte med Norges vassdrags- og energidirektorat (NVE). Til stede fra LHS Toril 

Mentzoni

- Møte med By-bi. Til stede fra LHS Monica Marcella

- Møte med Norges birøkterlag. Til stede fra LHS Monica Marcella, Frauke 

Heivand og Eirin Bruholt

- Møte med representant fra Universitetet i Bergen, UiB vedrørende biografi om 

Astrid Løken. Til stede fra LHS Monica Marcella.

- Søknadsworkshop for aktive frivillige i LHS. Idèdrodling rundt hvilke prosjekter 

LHS bør søke om støtte til i 2021. Møtet fant sted i november. 



TAKK
 

Vi ønsker avslutningsvis å rette en stor takk til alle engasjerte styremedlemmer, 

frivillige og medlemmer. La Humla Suse hadde ikke fått utrettet så mye som vi har 

gjort dette året uten dere. Vi setter stor pris på alle timene dere har lagt ned i 

kampen for å hjelpe humla, og for all kunnskapen dere bringer inn i 

organisasjonen. 

HJELP OSS Å HJELPE HUMLA

Husk å betal medlemskontingenten, og spre ordet om medlemskap til venner og 

familie. Ved å være medlem hos La Humla Suse er man en svært viktig 

støttespiller for humlene. 

Innmelding gjøres enkelt på: lahumlasuse.no/medlemskap/ 

FASTGIVER ELLER ENKELTDONASJON

Du kan også gi et verdifullt økonomisk bidrag til vårt arbeid. 

Ved å følge nettadressen over kan du  også gi oss et valgfritt beløp. 

Alternativt kan du Vippse en gave til 80900 . 

Ditt bidrag er viktig. Velkommen som giver!

https://www.lahumlasuse.no/medlemskap/


Årsrappor t  2020. La  Hum la Suse, Kolst adgat a 1, 0652 Oslo.  post @lahum lasuse.no 
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